
  Raspenavský 
     zpravodaj
      I n f o r m a č n í    č t v r t l e t n í k    m ě s t s k é h o    ú ř a d u 
_________________________________________________________________________________________________________________
Vážení spoluobčané,  

v měsíci  květnu,  po  mnoha  jednáních 
o stanovení  objížďkových  tras  a  vyřešení  obslužnosti 
uzavřeného území, byly v našem městě zahájeny práce 
na obnově komunikací ve správě Krajské správy silnic 
Libereckého  kraje,  a  to  v ulici  Frýdlantské  (od 
křižovatky  ulic  Fučíkova  a  Frýdlantská  směrem  na 
Frýdlant za autobusovou zastávku „V aleji“) a v ulicích 
Fučíkova a Hejnická (od benzínové pumpy po odbočení 
na  Lázně  Libverdu).  Naplánovaná  obnova  nelze 
technicky provádět jinak, než za úplných uzavírek,  a 
tím  se  Raspenava  stala  zcela  neprůjezdnou.  Prostě 
v Raspenavě  nemáme  než  jednu  průjezdovou 
komunikaci, ostatní svými parametry sloužily a slouží 
pouze obslužnosti té které části města. Nebylo možno 
proto stanovit objízdné trasy po těchto komunikacích a 
to  především z bezpečnostních  důvodů (příkladně  ul. 
Luční,  šíře komunikace 2,5 m, z jedné strany břeh a 
z druhé sráz k řece Smědé). Současný provoz ve městě 
vyžaduje  postupně  další  změny  ve  značení  (např.  se 
řeší  omezení  průjezdu  Peklem  –  auta  nám 
z komunikace „padají  do louky“).  Jenom doplním,  že 
uzavírky  silnic,  objízdné  trasy  a  změny  dopravního 
značení  jsou  povolovány  ve  správních  řízeních 
příslušným silničním správním úřadem. 

V květnu  byla  „otevřena“  obnovená  část 
komunikace, včetně břehové zdi a chodníku, v úseku 
od  pošty  po  lékárnu.  S ohledem  na  nekvalitní 
provedení vrchní vrstvy (nedodržení příčných sklonů, 
nerovnosti  v ploše)  dojde,  dle  vyjádření  stavebního 
dozoru,  ještě  v letošním roce  k opětovnému uzavření 
uvedeného úseku, a to v době po dokončení prací na 
úseku  od  benzínové  pumpy  po  odbočení  na  Lázně 
Libverdu. 

I  přesto,  že  jsou  stavební  práce  ve  městě 
v plném  proudu  a  uzavírky  nám  působí  značné 
problémy,  pořádáme  po  třech  letech  Raspenavské 
slavnosti,  tentokráte  u  příležitosti  dokončení  oprav 
městského  majetku  poškozeného  povodní  v r.  2010.  
Snad je přece jen co slavit?! V rámci obnovy se nám 
podařilo  postavit  novou  budovu  mateřské  školy, 
jedenáct  lávek,  pět  mostů  a  obnovit  téměř  všechny 
povodní poškozené místní komunikace. Navíc jsme ve stejné době zrealizovali výstavbu splaškové kanalizace. 

Dovolte mi, abych Vás co nejsrdečněji  pozval na tuto akci už proto, že vedle vystoupení „spřízněných“  
hudebních souborů, bude na programu křest knihy Jana Čížka – Raspenava, zpráva o obnově města po velké vodě 
v r. 2010. Jedná se o knihu plnou fotografií zachycujících obnovu města. A protože se na organizaci podílejí hasiči  
obou místních sborů, určitě na ní bude i něco dobrého k jídlu i k pití.

Na závěr si dovolím ještě jedno pozvání, a to na 3. veřejné zasedání zastupitelstva města, které se bude 
konat 25. 6. 2014, v přízemí budovy městského úřadu od 17.00 hodin. Hlavním bodem programu je projednání 
závěrečného účtu za rok 2013.

Pavel Lžičař, starosta 
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Provoz městského úřadu pro veřejnost
Pondělí 7.30 – 11.30 hod    a    12.30 – 17.00 hod
Středa 7.30 – 11.30 hod    a    12.30 – 17.00 hod

Budova MěÚ je otevřena i   mimo hodiny určené pro veřejnost (úterý, čtvrtek), v době od 8.00 do 13.00 hodin. Protože 
však pracovníci v těchto dnech absolvují školení, vyřizují záležitosti i mimo budovu MěÚ, nebo zpracovávají agendu nutnou pro 
vydání rozhodnutí. Doporučujeme občanům přednostně využívat úředních dnů, případně si návštěvu s pracovníkem dohodnout 
předem.

Od září roku 2011 funguje nový informační systém v naší obci. Prostřednictvím krátkých SMS zpráv vás informujeme 
o důležitých událostech v obci. Pokud máte zájem o zasílání těchto SMS zpráv, je potřeba k nám doručit číslo vašeho mobilního 
telefonu,  a  to  buď  telefonicky  na  čísla  482  360  447  a  482  360  431,  nebo  prostřednictvím  e-mailové  pošty  zaslané  na  
knihovna@raspenava.cz,    mesto.raspenava@raspenava.cz  ,  nebo  vyplněním  dotazníku  na  www  stránkách  obce.  Pro  správné 
fungování systému, je nutné, nahlásit každou změnu telefonního čísla. Od roku 2012 je též možné rozesílání informativních
e-mailů - registrace na www stránkách obce.

Podatelna, knihovna

Lžičař Pavel - starosta
telefon: 482 360 432
email: pavel.lzicar@raspenava.cz
Hanzl Jaromír – místostarosta
telefon: 725 076 524, 482 360 433
email: jaromir.hanzl@raspenava.cz
Lipenská Jana – podatelna, sociální věci, správa majetku
telefon: 482 360 431
email: jana.lipenska@raspenava.cz
Hrdinová Eva – vedoucí ekonomického oddělení
telefon: 482 360 440
e-mail: eva.hrdinova@raspenava.cz 
Beranová Ladislava – mzdy a poplatky
telefon: 482 360 444
e-mail: ladislava.beranova@raspenava.cz
Kožariková Věra - pokladna
telefon: 482 360 441
e-mail: vera.kozarikova@raspenava.cz
Sýkorová Ivana – fakturace, poplatky za odpady
telefon: 482 360 443
e-mail: ivana.sykorova@raspenava.cz

Ing. Gondkovský Ludvík – správa majetku, pozemky
telefon: 482 360 446
e-mail: ludvik.gondkovsky@raspenava.cz 
Bc. Nosková Soňa – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní 
úřad
telefon: 482 360 450
e-mail: sona.noskova@raspenava.cz
Horčičková Iveta – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní 
úřád
telefon: 482 360 448
e-mail: iveta.horcickova@raspenava.cz
Kasalová Jaroslava – matrika, evidence obyvatel
telefon: 482 360 449
e-mail: jaroslava.kasalova@raspenava.cz
Čapková Radka -Městská knihovna a informační centrum
telefon: 482 360 447
e-mail: knihovna@raspenava.cz

V případě poruchy veřejného osvětlení volejte Městský úřad Raspenava tel. 482360446 nebo 482360431, nebo pište 
na tyto  adresy: město.raspenava@raspenava.cz , jana.lipenska@raspenava.cz nebo 

ludvik.gondkovsky@raspenava.cz
Při nahlášení poruchy jednoho světelného bodu je třeba nahlásit č. sloupu, na kterém je umístěna lampa  

má označení RA. Toto číslo je důležité pro lepší identifikaci. 

Reklama  ceník                                         Žádosti o zveřejnění reklamy nebo inzerce
Celá strana - A4            600 Kč         přijímá podatelna MěÚ osobně nebo 
Polovina strany – A5    400 Kč          prostřednictvím telefonu, faxu
Čtvrtina strany – A6     250 Kč          nebo elektronické pošty.
Menší plocha 150 Kč         
Inzerce  ceník                                           Tel.: 482 360 431
Inzerát do 15 slov 50 Kč         Fax: 482 319 229
Inzerát do 30 slov 100 Kč       E-mail: mesto.raspenava@raspenava.cz
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Informace z městského úřadu 

Kontakty na pracovníky MěÚ

Vážení spoluobčané, dovoluji si vás pozvat na 3. veřejné zasedání zastupitelstva města,

které se uskuteční ve středu, 25. června 2014 v 17.00 hodin v zasedací místnosti MěÚ

Pavel Lžičař
starosta

Reklama a inzerce v Raspenavském zpravodaji

Poruchy veřejného osvětlení ve městě
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V sobotu  17.  května  2014  se  zúčastnilo 
14 statečných  dobrovolníků  z řad  žáků  ZŠ  a  MŠ 
Raspenava jarního Úklidu Jizerských hor. Přestože nám 
počasí  vůbec  nepřálo,  vyrazili  jsme  ráno  vlakem  do 
Oldřichova v Hájích, odkud jsme šli pěšky po cyklistické 
stezce na Oldřichovské  sedlo a  dále  po Viničné  cestě 
kolem Farské louky do Raspenavy. Cestou jsme sbírali 
všechno, co samo v lese nevyrostlo a co tam nepatří – 
pet  láhve,  plechovky,  igelitové  sáčky,  obaly  od 
sušenek… Žáci  se  vrhli  do  sběru  odpadků s bojovou 
náladou,  soutěžili  totiž  o  největší  počet  naplněných 
igelitových  tašek  odpadem.  Přestože  nám  mrholilo  a 
nakonec i lilo jako z konve, nasbírali jsme celkem 3 plné 
velké  igelitové  pytle  odpadu.  Vraceli  jsme  se  totálně 
promáčení  od hlavy až  k patě,  ale  spokojení,  že  jsme 
udělali  něco dobrého pro naši  přírodu. Nakonec jsme 

ale usoudili, že při předchozích úklidech bylo odpadků 
mnohem více  a že se asi  turisté  trochu polepšili,  tím 
pádem nebylo zas tak moc co sbírat. Někteří žáci byli 
dokonce  zklamaní,  že  toho  ve  svých  taškách  moc 
neměli.  Na  závěr  nezbývá  než  jmenovitě  poděkovat 
statečným žákům, že se sběru zúčastnili, nevzdali se i 
přes tak ošklivé počasí a ve svém volném čase udělali 
něco záslužného: Lukáš Štrympl (1. A), Eliška Novotná, 
Matěj Stehlík (4. A), Kristýna Burgrová, Pavel Halamka, 
Adéla  Hanzlová,  Káťa  Chmelíková,  Martin  Chudoba, 
Alena Štrymplová (5. A), Filip Janáček, David Stehlík, 
Bára Vojtasová (6.  A),  Nela Dvořáková a David Horák 
(9. A).  Poděkování  za  účast  patří  i  paní  učitelce 
Lipenské a paní učitelce Žákové.

Mgr. Pavlína Vlková, učitelka

Žákovský  parlamen  měl  již  dlouho  v úmyslu 
připravit  nějakou  akci  pro  své  spolužáky.  Padla  zde 
otázka: „Jakou akci vůbec udělat?“ Po několika chvílích 
jsme věděli, že by to mohla být akce sportovní, abychom 
pořád  neseděli  ve  školních  lavicích.  Uspořádali  jsme 
2. Ročník FLORBALOVÉHO TURNAJE.

Družstva byla smíšená, každý tým si vymyslel 
svůj název a pokřik, určil kapitána a brankáře. 

Pak  nastal  „Den  D“,  kterým  byla  středa 
16. dubna  2014.  Každé  družstvo  hrálo  s každým  po 
dobu 8 minut a můžeme říct, že byl i několikrát poražen 
favorit daného utkání. Celý turnaj se odehrál v duchu 
Fair Play. 

Nyní si můžete přečíst pořadí týmů:

1. místo – Fbc Vikingové

2. místo – Vosy

3. místo – Žáby

4. místo – Ňufíci

5. místo – Vlci

6. místo – Tučňáci

Děkujeme všem týmům za předvedené výkony, 
také paní učitelce Málkové a panu učiteli Kulhánkovi za 
rozhodování  situací  na  hřišti  a  panu  Koberovi  za 
zapůjčení světelné tabule s časomírou a skóre.

Marek Mak, 9. A
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Úklid Jizerek

Florbalový turnaj pro žáky 2. stupně 



26. 3. 2014 jsme se vydali společně s 5., 6., 
7. ročníkem  do  Frýdlantu  na  Střední  školu 
hospodářskou  a  lesnickou,  kde  nás  čekal 
projektový  den.  Nejdříve  jsme  se  sešli  ve  školní 
jídelně,  kde  nás  mile  přivítali  a  seznámili  nás 
s tím,  co  nás  bude  čekat.  Vyzkoušeli  jsme  si 
slavnostně  prostřít  stůl,  vytvořit  velikonoční 
dekorace  a  uplést  pomlázku.  Ve  cvičné  kuchyni 
jsme si upekli mini houstičky a mini šnečky. Také 
jsme se seznámili se zvířátky, která bychom mohli 
mít  doma.  Pochovali  jsme si  například králíčka, 

pakobylku,  švába  nebo  velkého  šneka.  Při 
posledním zastavení  jsme se  dozvěděli,  co  dělají 
včely  v zimě,  jak  se  o  ně  včelař  musí  starat,  a 
vyrobili  jsme  si  ozdoby  ze  včelího  vosku. 
Projektový den se nám velmi líbil a doufáme, že se 
ještě někdy na SŠHL Frýdlant podíváme.

Mgr. Adriana Žáková, učitelka

Již tradičně se u nás ve škole konala Noc 
s Andersenem. Akce, které se zúčastnilo více než 
1300 škol, knihoven a spolků se u nás konala již 
potřetí. Tentokrát  se  noci  zúčastnili 
prvňáčci z obou našich tříd. Spolu s nimi ve škole 
přespaly  i  paní  učitelky  Novotná,  Žáková  a 
Málková.  Program  pomáhaly  vytvořit  šikovné 
dívky  ze  čtvrté  třídy  –  Eliška  Doubková,  Eliška 
Novotná, Lucka Líbalová a Štěpánka Pospíšilová, 
které  si  připravily  stezku  odvahy  s opravdovými 
strašidly  a  večerníčkový  kvíz.  Všem  čtyřem  za 
program moc děkujeme. 

Noc jsme s dětmi zahájili u pohádkovníku 

– lípy zasazené před třemi roky před školou. Lípu 
jsme zalili a zazpívali jí písničku, aby pěkně rostla. 
Po ubytování v tělocvičně školy jsme si zahráli pár 
her,  vytvořili  motýlka  z novinového  papíru  a 
samozřejmě nechyběly pohádky.

Snídani  pro  děti  připravila  paní  učitelka 
Novotná a pár šikovných maminek.

Noc  s Andersenem  se,  myslím,  opět 
vyvedla,  všichni  odcházeli  se  spokojeným 
úsměvem na tváři.

Už  nyní  se  těšíme  na  další  pohádkový 
ročník.

Mgr. Dana Málková, učitelka
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Projektový den na ZŠ

Noc s Andersenem 4. 4. – 5. 4. 2014



Tvůrčí  dílny  tradičně  doplňují  kulturní 
akce,  které  pořádá  městský  úřad  pro 
raspenavskou veřejnost. Letošní velikonoční dílnu 
připravovali opět žáci, učitelé a vychovatelky naší 
školy  na sobotu  19. dubna  s velkým  časovým 
předstihem.  Bylo  třeba  zasít  pšeničku,  vyrobit 
keramické  ozdoby,  nastříhat  šablony a  připravit 

ke každé dílně materiál tak, aby se tvoření stalo 
příjemným  zážitkem.  Každý,  kdo  zavítal  na 
Velikonoční  karneval  do  České  besedy,  si  pro 
radost sobě i svým blízkým mohl odnést i půvabné 
velikonoční dekorace. 
Mgr. Libuše Lžičařová, učitelka

Od února se nám ve škole  sešlo na 800 
vyfouklých vajíček, která přinesly děti z I. stupně. 
Společnými  silami  jsme  je  všechny  nabarvili, 
pomalovali a jinak ozdobili, navlékli na provázky a 
před pátečním polednem pověsili  na břízku před 
školou,  abychom  si  společně  připomněli,  že  se 
blíží oblíbené svátky jara - Velikonoce.

Ráda  bych  za  náš  kolektiv  poděkovala 
panu  Jaromíru  Hanzlovi,  který  nám  ochotně 
pomáhal  vajíčka rozvěsit  a  také paní  Moučkové, 
která pomáhala při malování a věšení vajec.

Rekord  z předminulého  ročníku  byl 
překonán  takřka  o  300  vajec,  věříme,  že  se  i 
nadále bude konzumace vajec zvyšovat  a břízka 
před  školou  se  i  další  rok  rozroste  o  další 
nazdobené větvičky.

Mgr. Dana Málková, učitelka
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Velikonoční karneval v České besedě

Raspenavský vajíčkovník 11. 4. 2014



Nejdříve  krátké  ohlédnutí  za  vydařenými 
akcemi, jako seminář 3. 3. 2014 s psycholožkou 
Mgr. Vendulou Kolářovou na téma Zacházení se 
stresem  a  relaxační  metody.  3.  4.  2014  „Den 
otevřených  dveří  k 11.  výročí  založení  Centra 
Mateřídouška“ s celodenním programem se setkal 
s velkým zájmem veřejnosti a samozřejmě hlavně 
maminek s dětmi.

Centrum  Mateřídouška  se  zúčastnilo 
velikonočního jarmarku s tvůrčí dílnou na radnici 
ve Frýdlantě.

Z 11.  na  12.  dubna  postihla  Centrum 
nehoda,  když  praskla  hadička  u  záchodu, 
Centrum bylo totálně vyplavené, všude deset cm 
vody,  provoz  musel  být  přerušen.  Všechny 
místnosti  bylo  nutno  vymalovat,  vyměnit 
podlahové  krytiny  a  tvůrčí  materiály  a  hračky 
z kartonů, které ležely na zemi vyhodit. Zde bych 
chtěla poděkovat raspenavskému starostovi Pavlu 
Lžičařovi,  který  nám  bezplatně  zapůjčil  tři 
vysoušeče, které urychlily možnost malování. Též 
poděkování  si  zaslouží  i  hejnický  starosta  Jiří 
Horák, který zajistil bezplatně odvoz podlahových 
krytin  a  zničeného  tvůrčího  materiálu.  Díky 
dobrovolníkům,  kteří  pomohli  se  stěhováním  a 
s úklidem,  mohl  být  v poměrně  krátké  době 
provoz obnoven.

10.  6.  2014 bude v Centru Mateřídouška 
seminář  na  téma  nový  občanský  zákoník 
zaměřený na „Rodinné právo“, přednáší právnička 
Mgr.  Svatava  Havelková,  pro  předem přihlášené 
vstupné  zdarma,  bude  malé  občerstvení  během 
semináře a pro maminky, hlídání dětí zajištěno. 

V současné  době  připravujeme  Indiánský 
tábor pro rodiče s dětmi či  prarodiče s vnoučaty 
v Bílém Potoce od 13. 7. do 19. 7. 2014, zájemci 
se mohou již hlásit.

Veškeré informace naleznete na 
www.materidouska.info

Eva Machková, předsedkyně Centra Mateřídouška

 

V sobotu,  8.března,  odpoledne se opět  po 
roce  vydaly  naše  děti  z Domova  v Raspenavě 
autobusem,  na  Maškarní  karneval,  který  se 
uskutečnil  díky  paní  Simoně  Proškové  na 
„Mysliveckém  zátiší“.  Tuto  akci 
pořádalo Občanské  sdružením pro  pomoc  dětem 
s mentálním  postižením  Domov  dětí  Raspenava. 
Některé  z dětí   společně  s tetami  se  vydaly  na 
karneval  v kostýmech,  což  v prostředcích 
hromadné  dopravy  jistě  vyvolalo  u  ostatních 
cestujících úsměvy na tvářích. Nestává se každý 
den,  aby  v autobuse  cestoval  indián  společně 
s kouzelníkem,  princeznou,  nebo  s roztržitou 
uklízečkou,  která  zapomněla   natáčky  na  hlavě. 
Dobrá nálada a úsměvy na tvářích vydržely dětem 
při  tanci  a  soutěžích  celé  odpoledne.  Přispěl 
k tomu  skvělý  výběr  hudebního  repertoáru,  o 
který  se  postaral  pan  Mazánek.  Jezdí  na  naše 
akce pravidelně, takže dobře zná hudební šlágry 
našich  dětí.  Dobře  postaráno  bylo  také  o 
občerstvení všech tanečníků. 

Pozvání  na  karneval  přijali  přátelé 
z Domova  v Hodkovicích  nad  Mohelkou  a 
z Domova v Jabloneckých Pasekách.  Celé taneční 
odpoledne  si  společně  s námi  užívali  a  velmi 

neradi  od  nás  odjížděli.  Pro  naše  děti  to  byla 
příležitost  potkat  zde  své  staršími  kamarády, 
kteří dětství prožili v našem Domově v Raspenavě. 
 Rádi bychom poděkovali všem, kteří pomohli tuto 
akci uskutečnit  a věříme, že se nám opět po roce 
podaří setkat se společně v Raspenavě na dalším 
Maškarním karnevale.

Milada Lundáková, ved. Domova Raspenava

Raspenavský zpravodaj 2/2014                     www.raspenava.cz 6

Centrum Mateřídouška v Hejnicích

Maškarní karneval v Mysliveckém zátiší v Raspenavě

http://www.materidouska.info/


Je to asi  dva roky,  co jsem při  toulkách 
s fotoaparátem v lukách, blízko Dvořákova, našel 
křovím  zarostlá  boží  muka.  Místo  na  mě 
zapůsobilo  tak  zvláštním tepelným „fluidem“,  že 
jsem začal  pravidelně  chodit  k božím mukám si 
odpočinout a nasát do sebe sílu z onoho místa. 

Letos  jsem  se  rozhodl,  tato  po  mnoha 
desetiletí zapomenutá boží muka opravit a dát jim 
zašlou  krásu.  Při  opravách  mi  pomáhal  zdejší 
kovář  Viktor  Čurda,  obrázek  namaloval  malíř 
Rudolf  Schiffner,  lavičku  vyrobil  Miloš  Šimek  a 
místo také pomohl upravit Josef Klimpera. 

Od  pamětníků  jsem  se  dozvěděl,  že  se 
jedná  o  starou  poutní  cestu  ze  Žitavy  
přes  Detřichov  a  Vápenný  vrch  do  Hejnic. 
Rozhodně  stojí  za  to,  se  tam podívat  a  chvilku 
posedět.  Naskytne  se  Vám  pohled  na  krásnou 
přírodu. Přibližně 100 metrů od božích muk jsou 
meandry a Dvořákov,  kde na podzim, známému 
pěstiteli,  panu  Dvořákovi  kvetou  jiřinky.  Vedle 
božích muk je schránka, kam si před odchodem 
můžete napsat do sešitu svoje přáníčko (možná se 
Vám vyplní). 

V sobotu  14.  června  2014  bude  žehnání 
obnovených  božích  muk.  Místo  požehná  místní 
farář R. D. Pavel Andrš. Slavnost bude zahájena 

v 14:00 hod. před raspenavským kostelem, odkud 
se vydáme na cestku k Božím mukám U tří  lip. 
V průvodu budou neseny mariánské korouhve a 
až průvod dosáhne svého cíle, budou boží muka 
požehnaná  (lidově  „posvěcená“).  Bude  podáváno 
malé občerstvení a na kytaru zahraje a zazpívá
Honza Vopařil. Přijďte se podívat. 

Václav Odehnal, fotograf
www.fotomaster.estranky.cz 
tel.: 723 791 587
email: vaclavodehnal@seznam.cz

Ani letos tradice nebyla porušena a 3. června 
 2014  se  konal  Raspenavský  pochod  Jizerkami. 
Počasí se nevydařilo, hory úplně zmizely a chvílemi 
pršelo. Obávali jsme se, že nikdo nepřijde, ale skalní 
milovníky přírody to neodradilo, i když vyhlídky byly 
špatné. Zúčastnilo se 117 lidí: pěší trasy 10 km 66 
účastníků, 20 km 32 účastníků (z toho 17 turistů 
z Německa), 30 km 5 účastníků, cyklo trasy 30 a 60 

km 14 účastníků.
Při  návratu  nikdo  nebyl  zklamán,  lidé  se 

vrátili příjmeně unaveni a v dobré náladě.
V cíli  dostali  diplom a hrníček do zponzora 

p. Zdeňka Šmída. Občerstvili se tradičním gulášem. 
Akce  se  zdařila.  Děkujeme  všem kteří  na  zajištění 
pomáhali.

KČT Raspenava
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Boží muka u tří lip v Raspenavě

Raspenavský pochod 2014

mailto:vaclavodehnal@seznam.cz


Drůbež Červený Hrádek,firma Dráb,oznamuje svým zákazníkům,že opět prodává 
slepičky  snáškových plemen Lohmann hnědý,Tetra hnědá a Dominant–

černý,modrý,žlutý,  kropenatý a bílý.Stáří : 15-20 týdnů.   Cena  149 -185,- Kč/ ks dle 
stáří. Neprodáváme malé kuřice,ale téměř dospělé slepičky pouze  našeho chovu !

Prodej se uskuteční:  
 14. června      2014  

Raspenava  –   u Městského úřadu     -   14.30 hod.

Při prodeji slepiček-výkup králičích kožek-cena dle poptávky

Případné bližší informace : Po-Pá 9.00-16.00hod , tel. 
601576270,606550204,728605840  

Dětský  myslivecký  kroužek  Zálesák  se 
celou zimu staral, aby zvěř netrpěla nouzí a nosil 
krmivo do jemu přidělených zařízení- pro srnčí do 
krmelce  v  dolní  rokli  Holubího  potoka  a  pro 
bažanty  do  zásypu  za  mysliveckou  stodolou. 
Ovšem,  důležitou  roli  hraje  i  hygiena  krmných 
zařízení. Proto se členové kroužku sešli ve čtvrtek 
24.dubna,  aby  vyčistili  krmelec  u  „Holubáku“. 
Nejprve vynosili staré seno a vysypali korýtko na 
obilí a tvrdé pečivo. Pak okolí důkladně vyhrabali, 
aby  i  odtud  zmizely  zbytky  starého  krmiva. 
Nakonec seno a shrabky spálili.

Ve  dnech  25.  až  27.dubna  se  Zálesáci 
zúčastnili tradičního jarního setkání na Hubertce, 
kde  se  setkali  se  členy  dalších  přírodovědných 
kroužků, a to z Radovánky z Liberce, Zbojníků z 
Osečné  a  Netopýrů  z  Jablonce  n.  N.  Hlavním 

bodem programu byl sobotní výlet na Smrk. Večer 
pak členové našeho kroužku připravili pro ostatní 
stezku  odvahy.  Jelikož  se  této  víkendové  akce 
nemohli zúčastnit vedoucí Zálesáků Míla a Jarda 
Černých, ujal se ochotně jejich role otec jednoho 
ze  členů  kroužku,  Toma  Štětiny,  pan  Tomáš 
Štětina.  Jelikož se jelo auty,  pomohl mu dalším 
vozem Tomův dědeček pan Josef Štětina. Benzin 
věnovali  na  „oltář“  kroužku.  Oba  pánové  si 
zaslouží  velký  dík,  zvláště  pak  Tomáš  Štětina, 
který se celý víkend dětem věnoval.

Od  počátku  května  se  pak  Zálesáci 
věnovali intenzivní přípravě na okresní kolo dětské 
myslivecké  soutěže  Zlatá  srnčí  trofej,  na  kterou 
jeli  v sobotu 24. května do Vlastibořic, nedaleko 
Sychrova.

Mgr. Jaroslav Černý, vedoucí kroužku

29.  března  se  v  hotelu  Zámeček  konala 
výroční  schůze  myslivecké  skupiny  Honebního 
společenstva  Raspenava.  Jako  hosté  se  jí 
zúčastnili místostarosta města pan Jaromír Hanzl 
a  starosta  honebního  společenstva  pan  Hubert 
Silný.  Hlavními  body  jednání  byly  zhodnocení 
činnosti  a  hospodaření  myslivecké  skupiny  za 
období  od 1.dubna 2013 do konce března 2014 
(myslivecký  rok  začíná  1.4.  a  končí  31.3. 
následujícího  roku)  a  plán  na  další  období. 
Jedním z bodů programu bylo i slavnostní předání 
poukazu  na  10  tis.  Kč  na  činnost  dětského 
kroužku  Zálesák  jeho  vedoucímu  Jaroslavu 
Černému.

V dubnu pak myslivci čistili krmná zařízení 
pro zvěř po zimním krmení, aby byla připravena 
na  další  období.  Od  letošního  roku  budeme 

provádět přikrmování srnčího po celý rok, neboť 
podle  nejnovějších  veterinárních  výzkumů  má 
velice kladný vliv na rozmnožování této zvěře.

V  květnu  byla  odstěhována  kazatelna 
(lovecké  zařízení  pro  bezpečný  odstřel  zvěře)  ze 
Zátiší,  kde  nevyhovovalo  její  umístění.  Byla 
přemístěna  nad  panelové 
domy. V současné  době  se 
staví  odchytová  obůrka  pro 
černou  zvěř,  tedy  divoká 
prasata.  Má  pomoci  snížit 
jejich  stavy,  neboť  při 
současném  přemnožení 
působí  značné  škody, 
především v zemědělství.

Mgr. Jaroslav Černý
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Reklama

Jaro Zálesáků

Z činnosti myslivců na jaře



S podporou bývalého starosty města p. Drahoslava 
Benky se oddíl pouští do rozšíření své herny v hale a do 
vybudování sprch. Vše se podařilo a tak oddíl získal po 15-
ti  letech konečně hernu,  která plně odpovídá předpisům 
pro stolní tenis.
No a když se následující rok vrátili bratři Horákové, byla 
nastartovaná  nová  éra  raspenavského  stolního  tenisu. 
Výsledky na sebe nenechaly dlouho čekat – v téže sezoně 
postoupilo jak A, tak i B družstvo do vyšších soutěží.

Po neuvěřitelných 31 letech skončil  v r.  1995 ve 
funkci  předsedy  oddílu  p.  Otakar  Rieger  a  novým 
předsedou byl zvolen p. Petr Zahradník.

Významného  kolektivního  úspěchu  dosáhlo  A-
družstvo  v Českém  poháru  v r.  1997  –  nejenže  vyhrálo 
Severočeský pohár,  ale  postoupilo  i  do  Českého poháru, 
kde  bylo  vyřazeno  II.  ligovým  celkem  Liberce.  Úspěch 
v poháru  byl  doplněn  i  úspěchem  v soutěži  –  a  tak  A-
družstvo  ve  složení  Č.  Horák,  L.  Horák,  Ing.  Boháč  a 
Zahradník přesně po 10-ti letech opět postoupilo do divize. 
Do  oddílu  přichází  nová  posila  –  Honza  Masák  z SKST 
Liberec,  který  pak  pro  naše  barvy  získal  překvapivě  v r. 
1999  titul přeborníka okresu jednotlivců.

Změny  státoprávního  uspořádání(14  krajů) 
zasáhly  i  do  organizace  sportu –  byla  vytvořena  Krajská 
sdružení ČSTV(v Libereckém kraji 13. 6. 2001 a předsedou 
zvolen hráč oddílu Ing. Vladimír Boháč). Nový krajský svaz 
stolního tenisu připravil i novou organizaci soutěží v rámci 
nově vzniklého Libereckého kraje. Tím končí dlouhá léta  
cestování „na západ“ a přidávají se nové lokality jako jsou 
Turnov, Semily, Rokytnice, Jilemnice a další. 
V roce  2003 si  udělali  stolní  tenisté  sami  sobě  radost  – 
zajistili  si  finanční  prostředky  ve  výši  100.000,-Kč  na 
pokrytí herny špičkovým potahem Taraflex, čímž se stala 
herna jednou z nejlepších v Libereckém kraji.
V témže  roce  je  zvolen  i  nový  výbor  v čele  s novým 
předsedou oddílu  –  Čeňkem Horákem,  který  tuto  funkci 
vykonává dodnes.

Sezona  2003/4  je  jubilejní  čtyřicátou.  Oslavy 
výročí proběhly v září 2004 v restauraci Myslivecké zátiší a 
významným a milým hostem byla paní Helena Svobodová 
starší,  která  spolu  s manželem  stolní  tenis  v  Raspenavě 
zakládala.

V dalším období je tým poměrně úzký a neustále 
bez  mladé  krve.  Z žákovské  přípravky  se  „urodil“  pouze 
jeden  talent  –  Dominik  Zavřel.  Bohužel,  zdravotní  potíže 
mu nedovolily ve slibně nastartované kariéře pokračovat a 
tak oddíl přišel o velký talent.
Nové  možnosti  v realizaci  tradičního  turnaje  se  otevřely 
oddílu tím,  že byla  realizována velká přístavba sportovní 
haly,  kterou  byly  vytvořeny  tribuny  a  řada  šaten  se 
sociálním zázemím.

V období  2005  –  2009  hrají  jednotlivá  družstva 
stabilně  svoje  soutěže:  A-družstvo  divizi  ve  složení  bratři 
Horákové,  Zahradník  a  Ing.  Boháč,  B-družstvo  krajský 
přebor  2.  třídy  ve  složení  bratři  Drechslerové,  Blažek  a 
Potenský.  C-družstvo  hraje  okresní  přebor  ve  složení 
Bohuněk, J. Sršeň, Krošlák a Dufek.

Na  konci  sezony  2008/9  dosahuje  A-družstvo 
vynikající  výsledky v Českém poháru. Poráží postupně 3-
ligové  celky  Jablonce  n.  Nisou  a  Bělé  p.  Bezdězem. 
Definitivní  tečku  udělal  našemu  družstvu  za  spanilou 
jízdou Českým pohárem až 1-ligový celek Liberce.

V následující  sezoně  „ulovilo“  A-družstvo  velkou 
rybu –  na přestup přichází  hráč  Bartoň  z SKST Liberec, 
čímž se mění záměry oddílu – začíná se hovořit o možném 
postupu do 3. ligy. Bohužel poslední dva zápasy play off  
náš celek nezvládá a brány 3-ligy zůstávají zavřené. B i C 
družstva hrají velice dobře a ve svých soutěžích obsazují 
shodně druhá místa.

Čtyřicátásedmá sezona pak naplňuje dávný sen – 
A-družstvo  bude  hrát  3-ligu,  sk.  C,  když  tuto  soutěž 
opouští z ekonomických důvodů TTC Lomnice n. Popelkou.

Radost v zápětí kalí katastrofální povodně v srpnu 
2010 – obrovská tragedie se dotýká i sportovců. Zničením 
mateřské školy přišla o vytápění i sportovní hala. 

Ve  spolupráci  s městem,  a  hlavně  pak  s jeho 
starostou p. Lžičařem, se však povedlo nevídané – do zimní 
sezony má herna stolního tenisu a přilehlé prostory vlastní 
kotelnu.

Toto  úsilí  se  pak,  jakoby,  promítlo  do  celého 
soutěžního ročníku. A-družstvo poprvé ve své historii hraje 
3. ligu sk. C. Hráči se nezalekli zvučných jmen klubů a po 
velmi  dobrých  výkonech  končí  v konečném  pořadí  na 
krásném 7. místě.
Družstvo  hraje  ve  složení  Čeněk  a  Leoš  Horákovi,  Jan 
Masák, Tomáš Zahradník a Aleš Bartoň.
Ve 3. lize vydrží družstvo tři sezony, aby pak v r. 2013 opět 
spadlo do divize. 

B-družstvo mimořádně postoupilo do divize. Bylo 
ale  zřejmé,  že tato  soutěž  je  nad jeho  síly.  Po roce  tedy 
„padá“ do krajského přeboru 1. třídy. V roce 2012 přichází 
do oddílu skutečná posila – Martin Suchánek z SKP Ústí n. 
Labem. Díky jemu se podaří
tuto soutěž v Raspenavě udržet. 

Na sklonku roku 2013 si oddíl sehnal peníze na 
poslední  větší  úpravu  v  herně  –  na  výměnu  oken  jak 
v samotné herně, tak i v sociálkách.
V poslední sezoně 2013/14 bojovalo A-družstvo o postup 
do  3.  ligy,  aby  mu  postup  nakonec  unikl  o  pověstný 
kousek.  Při  shodnosti  bodů  rozhodl  pro  soupeře  Depo 
Liberec jeden jediný zápas - vzájemné zápasy skončily 10:6 
a 5:10!

Za mladými hráči  dorazili  do oddílu další,  a tak 
bylo rozhodnuto o přihlášení do soutěže třetího družstva – 
céčka(po  třech  letech).  V konečném  účtování  okresní 
soutěže  skončilo  družstvo  na  velmi  pěkném  3.  místě. 
Družstvo  hraje  ve  složení:  M.  Drechsler,  Vichnarová, 
Jirounek, Bursa ml. a Hovorková.

Největší radost má ale oddíl z toho, že se podařilo 
znovu  obnovit  kroužek  stolního  tenisu.  Zájem  předčil 
očekávání a co je hlavní – převážná část chlapců vydržela 
chodit  celý  školní  rok.  Za  práci  se  začínajícími  stolními 
tenisty  patří  poděkování  p.  Jiřímu  Sršňovi  a  Václavu 
Makovi st.  

V sobotu 31. května oslavil oddíl v hotelu Zámeček 
50.  let  organizovaného  stolního  tenisu  v Raspenavě. 
Popřejme hráčům zdraví a oddílu další sportovní úspěchy 
v nejbližší, ale i vzdálené budoucnosti.

Ing. Vladimír Boháč, kronikář oddílu  
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Z historie stolního tenisu v Raspenavě – 2. část (1994 – 2014)

Zleva: Zahradník, Ing. Drechsler, L. Horák, Č. Horák, Ing. Boháč a rozhodčí 
Zahradník P.



S nástupem  Gallasů  1634  dochází  nejen  k zastavení 
rozkvětu  panství,  spojeného  s Rederny  a  Albrechtem 
z Valdštejna,  ale  dokonce  i  ke  značné  jeho devastaci. 
Bylo to proto, že se noví majitelé panství věnovali více 
diplomatickým a vojenským službám, než hospodářství. 
O to se starali jejich zámečtí hejtmané, a ti hospodařili 
ve svůj prospěch. Někteří z nich, jmenovitě

Karl  Christian  Platz  von  Ehrenthal,  se 
vyznamenali  svou  tyranií.  Nelidské  úřednické 
hospodaření  bránilo  jakémukoliv  právu.  Obyvatelé 
panství nemohli dospět k žádnému blahobytu. Zejména 
postavení  rolnictva  bylo  velmi  špatné.  Ze  svých 
hospodářství získávalo jen tolik, kolik sotva stačilo na 
utišení  jeho  hladu.  Muselo  4-6  dní  v týdnu  bez 
jakéhokoliv  platu  sloužit  (robotovat)  svému  pánu  na 
polích i v lese (za to při dožínkách dostali dohromady 3 
sudy  piva  a svačinu),  platit  desátky  a  bylo  obíráno i 
vojskem, ať cizím, či domácím. Dokonce i mrtvému byly 
sebrány  jeho  nejlepší  šaty  a  dobytek.  Rolníci  byli 
uvedeni do naprosté závislosti na své vrchnosti. Neměli 
ani dostatek času na obhospodařování svých usedlostí, 
takže mnohdy padla jejich úroda vniveč. Bez souhlasu 
vrchnosti  nesměli  koupit  ani  prodat  usedlost,  ženit  a 
vdávat  se,  vystěhovávat  se  z panství,  dávat  děti  na 
studie apod. Navíc museli platit i daně státu. 

Protože  vrchnost  měla  i  soudní  pravomoc 
(vrchnostenskému  soudu  předsedal  frýdlantský 
městský rychtář; rozsudek smrti vykonával frýdlantský 
kat,  kterýžto  úřad  vykonávala  v této  době  rodina 
Pietschů,  z níž  jsou známi Georg Pietsch, jenž zemřel 
7.6.  1670  a  jeho  syn  Hans  Georg;  katové  byli  za 
jednotlivé  úkony  odměňováni  podle  stanoveného 
sazebníku; trest smrti byl vykonáván na náměstí nebo v 
tzv.  soudním dvoře,  což byl  malý pozemek, obehnaný 
vysokou zdí- nacházel se na Popravčím vršku nedaleko 
frýdlantského  hřbitova),  neměli  si  poddaní  ke  komu 
stěžovat (pouze v kriminálních případech byla možnost 
odvolat se ke kriminální justici v Praze). Existovala sice 
instituce  krajského  hejtmana,  ale  protože  ten  svou 
funkci  vykonával  bezplatně,  byl  závislý  na  šlechtě,  a 
proto  neměli  poddaní  dovolání  ani  u  něho.  Přesto 
hledali  cesty,  jak  si  pomoci.  Nejprve  to  zkoušeli 
s prosbami  a  stížnostmi  na  svou  vrchnost.  Když 
neuspěli,  poslali1679  své  vyslance  na  Zemské 
místodržitelství do Prahy. Kromě bídy si stěžovali i na 
odebrání  práv  obcím  a  požadovali  jejich  navrácení. 
Vyslanci však byli uvrženi do vězení. 1680 skončilo toto 
selské  povstání  potrestáním  zúčastněných.  To  byl 
počátek tzv. Stelzigova selského hnutí. Jeho vůdcem byl 
svobodný  dolnořasnický  kovář  Andreas  Stelzig.  Byla 
vyslána nová deputace, tentokrát k císaři Leopoldu I., 
který dlel toho času v Brandýse n. L. Ten slíbil stížnost 
řešit.  Předal ji  však k vyřízení svým úředníkům, kteří 
s ní  seznámili  hraběte  Františka  Ferdinanda  Gallase. 
Tak suplika dopadla stejně jako ta předchozí. 1681 byl 
uvězněn  i  sám  Stelzig.  Byl  odsouzen  k 10  letům 
nucených  prací  v uherském  Raabu  (dnes  Györ 
v Maďarsku),  odkud  se  mu při  útoku Turků na tuto 
pevnost  podařilo  utéci.  Vrátil  se  do  sousední  Lužice, 
odkud tajně  docházel  za  rodinou.  Dokonce  se  obrátil 
s písemnou  prosbou  na  samotného  hraběte,  aby  mu 
trest prominul. Ten však odmítl a Stelzig byl při jedné 
z návštěv  u  rodiny  v Dolní  Řasnici  dopaden  a  opět 
odsouzen  k pevnostním  pracím  v Raabu.  Tentokrát 
však bylo umožněno jeho rodině odejít  za ním. Hrabě 

Gallas se  totiž  obával  možného Stelzigova návratu na 
Frýdlantsko.  V  Raabu  pak  zprávy  o  Stelzigovi  končí. 
Samozřejmě, že sedláci na svého vůdce nezapomněli a 
usilovali  o  jeho  propuštění.  Na  základě  tohoto,  ale  i 
dalších selských hnutí v severních Čechách, vydal císař 
patent, ve kterém nařídil nepožadovat roboty delší než 3 
dny  v týdnu.  Vrchnosti  však  toto  nařízení  stejně 
nedodržovali.  Byli  v tom  podporováni  i  svými  fojty  a 
dalšími úředníky. 

Trochu lepší postavení měli měšťané. Pod tímto 
pojmem  se  rozumějí  řemeslničtí  mistři  a  obchodníci, 
popř. lékaři, nikoliv však ostatní obyvatelé města, jako 
např. služebnictvo. Měšťanský stav si chránil privilegia, 
udělená mu především za Redernů. Bránil si je v mnoha 
sporech. Jedním z nich byl spor o právo várečné, který 
byl 1671 rozhodnut ve prospěch měšťanů. 

Nyní něco ke stavu panství v r. 1634. Samotný 
zámek s hradem byl oceněn na 2000 zl.  Dále k němu 
patřily 3 dvory, a to zámecký, předlánecký a hajnišťský 
a  3  ovčárny.  Ty  měly  hodnotu  1200  kop  zlatých. 
Vysévaly  470  měřic  ozimé  pšenice  a  žita,  jaří  byl 
dvojnásobek. Třetina polí byla ponechána k pastvě, aby 
si odpočinula. Ve dvorech bylo chováno celkem 7 koní, 
36 tažných volů, 120 dojnic, 80 ks dobytka na porážku, 
1500  ovcí,  30  prasat  a  množství  drůbeže.  K zámku 
patřily i 3 ovocné zahrady, jejichž celková hodnota byla 
500 kop zlatých. Dále byla ještě obora pro vysokou zvěř 
(jelení) a pivovar s veškerým příslušenstvím, který na 1 
várku  vařil  20  sudů světlého  piva,  ročně  3000 sudů 
v hodnotě  60  000  kop  zlatých.  Potřebám  pivovaru 
sloužily  2  chmelnice  u  zámeckého  dvora.  K pivovaru 
patřilo  37  výčepů a  krčem,  z toho  9  ve  Frýdlantě,  5 
v Novém Městě p. Sm. a 23 po vesnicích. Mlýny byly 4- 
frýdlantský,  předlánecký,  mníšecký  a  v Luhu.  Ročně 
semlely 66 měřic pšenice, 37 měřic čistého žita a 384 
měřic krmného obilí v celkové hodnotě více než 11 828 
kop  zlatých.  K zámku patřila  také  1  pila,  která  byla 
ohodnocena  200  kopami  zlatých.  Dále  14  kapřích 
rybníků  se  3-letou  násadou  v počtu  161  kop  kaprů 
v hodnotě 1288 kop zlatých. Dalších rybníků bylo 25. 
V nich byla chována násada v počtu 14312 ryb, hlavně 
pstruhů.  Ryby  se  chovaly  také  ve  Smědé,  zvláště 
pstruzi.  Ryby  byly  chovány  i  v 7  potocích,  a  to  ve 
Sloupském,  Libverdském,  Lomnici,  Jeřici,  Olešce, 
Řasnici a Pekelském, ve kterých se rovněž vyskytovali 
především pstruzi. K panství patřila i značná část hor a 
většina lesů na Frýdlantsku, které ročně vynášely 1500 
až 1800 kop dříví v hodnotě 30 000 kop zlatých. Dále 
k panství patřily 2 cihelny, 1 vápenka, 1 kamenolom, 1 
hamr (v Raspenavě- jeho roční výnos byl před r. 1631 
8000  kop  zlatých),  cínové  a  měděné  štoly  v Novém 
Městě p. Sm. (ročně vynášely více než 1028 kop zlatých) 
a 1 výrobna střelného prachu. Poddaných bylo 1075, 
z nich se spřežením 325, bez spřežení 349 a chalupníků 
401. Poddaní, včetně měšťanů, odváděli vrchnosti ročně 
zhruba  55  166  kop  zlatých.  Lénních  rytířů  bylo  15. 
Zemřel-li  lénník bez mužských potomků,  připadl jeho 
statek vrchnosti. V ostatních věcech lénníků zůstalo vše 
při  starém,  ať  již  se  jednalo  o  prastaré  svobody, 
soudnictví a regály. Každé léno bylo oceněno na 20 000 
kop zlatých. Zvěř, ať již vysoká, černá (divoká prasata), 
koroptve,  zajíci,  tetřívci,  či  další,  měla  hodnotu  2000 
kop  zlatých.  Výčep  vína,  výroba  pálenky  a  plátna  a 
výkrm dobytka dávaly vrchnosti  ročně z každého léna 
100 kop zlatých.  
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Pokračování ze s. 10

Na  panství  bylo  14  farností,  včetně  lénních 
panství,  se  3 filiálními  kostely,  a  to Frýdlant,  Krásný 
Les,  Horní  Řasnice,  Jindřichovice,  Ludvíkov,  Hejnice, 
Raspenava,  Mníšek,  Kunratice,  Ves,  Dolní  Oldříš, 
Bulovka,  Arnoltice,  Nové  Město  p.  Sm.,  Dětřichov, 
Andělka a Günttersdorf (snad některá ze zaniklých vsí). 
Kostely byly ohodnoceny na 3100 kop zlatých. Dohled 
nad  celou  duchovní  správou  panství  měl  frýdlantský 
duchovní.  Náboženské poměry byly  po protireformaci, 
prováděné v letech 1651- 1654, rozhárané. Jednak se 
vlivem  moru  a  exilu  značně  snížil  počet  obyvatel  a 
jednak obyvatelé příhraničních obcí i nadále vyznávali 
protestantské  náboženství,  na  jehož  bohoslužby 
docházeli přes hranice (tehdy se nijak zvlášť nestřežily) 
do sousední Lužice. Teprve v poslední čtvrtině 17.st. se 
církevní poměry trochu konsolidovaly. Zvláště proto, že 
vyrostla  nová  generace,  která  již  byla  ovlivněna 
katolickým náboženstvím. Kromě toho už nebyla správa 
všech farností  v rukou frýdlantského děkanství,  nýbrž 
církevní  patron,  kterým  byl  od  počátku  rekatolizace 
majitel panství, nařídil, že každá farnost musí mít svého 
duchovního.  Byly  zavedeny  různé  tresty  za 
nedodržování katolickýchzvyklostí a velmi přísné pokuty 
byly  za  přecházení  hranic  za  protestantskými 
bohoslužbami.

Byly nařízeny poutě do Hejnic, které s reformací 
vymizel.  Ty  se  staly  jednou  z hlavních  součástí 
katolického náboženství na frýdlantském a libereckém 
panství.  Jejich  význam  byl  podtržen  založením 
hejnického  kláštera  v 90.letech  17.st.  a  výstavbou 
nového chrámu 
1722  až  1725.  Vznikala  i  různá  duchovní  bratrstva. 
Koncem  17.st.  bylo  ve  Frýdlantě  zřízeno  Růžencové 
bratrstvo (bylo rozpuštěno vládou, stejně jako podobná 
sbratření,  1875  a  nahrazeno  Bratrstvem  činných 
bližních ke zlepšení života chudých). Tato bratrstva se 
skládala  z laiků  a  pozvolna  bylapřetvářena  podle 
mnišských  řádů.  Avšak  nebylo  to  nic  nového,  neboť 
bratrstva  existovala  často  již  ve  středověku.  Vznikala 
jako spolky ke společnému plnění církevních povinností 
a cvičení v „dobrých věcech“ v katolickém smyslu, jako 
účasti  na  bohoslužbách,  procesích  a  pohřebních 
průvodech po skonu členů, podpoře kůrového zpěvu a 
chudých.  Bratrstva  hrála  i  divadla.  I  čistě  světské 
organizace měly církevní zvyky. Byly to např. střelci a 
ženské  spolky.  Ukazovaly  se  však  i  negativní 
náboženské jevy. Již okolo pol. 18.st. se ve městě a na 
Křížovém  vrchu  v době  Masopustu  objevovali  tzv. 
duchové  (1775 zcela  zanikli),  odění  v šedých kutnách 
s kapucemi,  kteří  sebetrýzněním  napodobovali  tzv. 
flagelanty, kteří i v našem kraji působili již v r. 1347, a 
protože  šířili  bludy  (nehledě  na  jejich  krvavé 
sebemučednické  zvyky),  byli  Karlem  IV.  vyhnáni  ze 
země.

Celková cena frýdlantského panství  činila více 
než 275 425 kop zlatých.

Všeobecně špatnou situaci poddaných zhoršily 
ještě  30-tiletá  válka  a  následující  protireformace. 
Během  nich  tudy  protahovaly  domácí  i  nepřátelské 
oddíly a oboje plenily území. Řádili tu jak císařští, tak 
Sasové a Švédové. Odehrávaly se i spory o víru. Vším 

tím  bylo  ničeno  nejen  ekonomické  zázemí  rodin 
poddaných,  ale  byly  zpřetrhávány i  svazky rodinného 
života. A to nejen rabováním a ničením (ze zlovůle i při 
hledání  cenností)  se  strany vojsk (poddaní  a měšťané 
přicházeli  nejen  o  majetek,  ale  byli  ohrožováni  i  na 
zdraví- a ženy na cti- a dokonce na životech) a násilnou 
rekatolizací, při níž mnoho lidí prchalo do exilu, ale i 
nástupem  mnoha  zdravých  mužů  do  vojska.  To  vše 
přinášelo i zdražování,  a tím pádem i bídu a nemoci. 
Celé  hospodářství  bylo  rozvráceno.  Ještě  dlouho  po 
válce  chyběly  kapitál  a  práce  schopné  síly  pro  jeho 
obnovu.  I  školství  bylo  po 30-tileté  válce  v příšerném 
stavu.  Zařízení  stávajících  škol  bylo  mizerné.  Jejich 
budovy  byly  často  nejbídnější  chatrče  v obci,  takže 
školní  děti  ne  zřídka  sdílely  společné  prostory 
s učitelovou rodinou a jejím dobytkem. Učitelé museli 
většinou vykonávat  i  jiné služby.  Byli  např.  obecními 
písaři, varhaníky, hlídači polí apod. Znalosti, potřebné 
k vyučování a výchově dětí, měli malé. Vůči dětem byli 
přísní až tvrdí. Vyučovalo se náboženství,  na které se 
vynakládalo největší úsilí, dále čtení, psaní a sem tam i 
počty  (ty  musely  děti  platit  zvlášť),  kteréžto předměty 
byly vyučovány velmi nedostatečně. Docházka do školy 
byla  také  špatná,  neboť  děti  do  školy  docházely,  jen 
když měly chuť a čas, neboť musely rodičům pomáhat 
při  zaopatřování  živobytí.  V zimě  se  učilo  jen  tehdy, 
pokud  žáci  přinesli  dříví  na  topení.  Těmto  smutným 
poměrům  učinila  konec  až  Marie  Terezie  vydáním 
nových školských zákonů.  

Vrchnost  se  snažila  poddané  přilákat  zpět. 
Proto  byly  v letech  1663  až  1700  pevně  stanoveny 
cechovní pořádky všech řemesel a zejména snížena cla 
a  dána  protekce  soukenictví  (jeho  výrobky  byly 
vyváženy),  aby  tím  byl  povzbuzen  rozkvět  řemesel. 
Přesto  to  však  nepřineslo  žádnému  poddanému 
ulehčení  jeho  situace,  neboť  daně  se  ještě  zvýšily 
(vrchnost tím chtěla nahradit škody, které jí válečnými 
událostmi vznikly).  Situaci  zhoršila i  morová rána v l. 
1679  až  1680,  které  vznikly  na  základě  špatné 
hospodářské situace poddaných, která podlomila jejich 
zdraví.  Mor  zahubil  mnoho  set  lidí  téměř  ve  všech 
obcích  okresu.  Velké  škody  způsobily  i  povodně, 
opakující  se  v l.  1675,  1688,  1702,  1723  a  1725. 
Značné zlepšení situace ve výživě obyvatelstva přineslo 
první  pěstování  brambor  1741.  O  další  zlepšení  se 
pokusila císařovna Marie Terezie vydáním zákonů, které 
pozvedaly  hospodaření  státu  a  omezovaly  libovůli 
šlechty. Avšak 1740 zasáhla i frýdlantské panství válka 
s Pruskem,  která  s krátkým  přerušením  trvala  až  do 
roku 1745 a pak v podobě Sedmileté války se opakovala 
v l. 1756 až 1763. Pak opět 
trvalo  mnoho  let,  než  se 
naše území z této pohromy 
vzpamatovalo. 

Za panování 
Gallasů vznikly obce Filipka 
(dnes horní část Oldřichova 
v Hájích), Filipovka (dnes 
patří k Višňové) a Filipov 
(dnes součást Albrechtic).

Mgr. Jaroslav Černý, 
kronikář
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Každý, kdo zavítal na raspenavskou faru ve 
dnech  23.  a  24.  května,  se  mohl  zapojit  do 
zábavného  tvoření,  které  pro  širokou  veřejnost 
připravili  učitelé  a  žáci  ZŠ  a  MŠ  Raspenava, 
vedoucí Terapeutické dílny Domova Raspenava a 
několik  rodičů  a  přátel  školy.    Pro 
„RASPENAVSKÉ  TVOŘIVÉ  HRÁTKY“ byla 
připravena  řada  výtvarných  dílen.  V kouzelném 
prostředí  farní  zahrady  si  přišly  na  své  děti  i 
dospělí.  Skvěle  se  tu  pobavili  i  žáci  a  učitelé 
z nedaleké  polské  Czerniawy.  Domů  si  odváželi 
vlastnoručně  vyrobené  dárky  (drhané  korálkové 
náramky,  sovičky  ze  šišek,  motýlky  z pedigu, 
dřevěné  vařečky,  skleněné  barevné  lampičky, 
origami  květinky…)  i  pěkné  vzpomínky  na  milá 
setkání s přáteli z Česka.

Součástí této akce byla i vernisáž výstavy 
spojená  s  vyhodnocením  výtvarné  soutěže 
„JIZERSKOHORSKÁ  KOUZLA  A  POKLADY“, 
aukce výrobků klientů Terapeutické dílny Domova 
Raspenava a koncert hudební skupiny Proudy. 

Poděkování  patří  celému  organizačnímu 
týmu  i  sponzorům,  kteří  přispěli  k zdárnému 
průběhu celé akce (MěÚ RASPENAVA, NOVUS – 
ČESKO,  JIZERSKOHORSKÉ STROJÍRNY,  FIRMA 
FARSKÝ,  FIRMA  TURSKÝ,  PETR  BERAN  – 
ELEKTRO,  VÁCLAV  BARTOŠ  –  ELEKTRO, 
PEKAŘSTVÍ  HEJNICE  –  MALINSKÝ,  MASO-
UZENINY –  KLOUČEK,  KRASOHLED -  PAVLÍNA 
PETRNOUŠKOVÁ). 

Mgr. Libuše Lžičařová, učitelka
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Reklama

Raspenavské tvořivé hrátky 2014



Skupina  „Přátel  obnovy  raspenavských 
studánek“ v sobotu dne 8. března 2014 vyčistila a 
uvedla do provozu třetí  studánku. Byla nazvána 
Houbařskou, dle výskytu velkého množství hřibů 
v okolí  v době  sezóny.  Tato  studánka  se  tak 
zařadila  do  řetězu  studánek,  které  nabízejí 
nenáročným turistům trasu pro rodinný výlet. 

Na  křižovatce,  vedoucí  od  Čerťáku  (to  je 
ten kopeček naproti  Furnieru)  směrem do Pekla 
ujdete  asi  800  metrů  a  cedulka  u  cesty 
s označením „Stříbrná studánka“  vás  zavede  asi 
po 50 metrech ke stříšce z bukového dřeva, pod 
níž  jsou  dva  prameny  lahodné  vody.  Je  zde 
příjemné posezení na dvou lavičkách.

Poté se vydáte údolím dále a asi  po 600 
metrech, tam kde se cesta láme a stáčí se doleva 
dolů,  vydáte se do lesa vlevo po lesní stezce do 
kopce.  Zhruba ve dvou třetinách kopce narazíte 
na  „Houbařskou“  studánku.  Nachází  se 
v nádherné  bučině,  blízko  příčné  cesty.  Je  tam 
naprostý klid, přerušovaný jenom zpěvem ptáků.

Po  chvilce  odpočinku  sejdete  dolů  a 
pokračujete  až  ke  staré  „pekelské“  studánce, 
nacházející se uprostřed zádumčivých olší. Zde se 
občerstvíte  výbornou  vodou  před  výstupem 
k poslední  studánce.  Vydáte  se  po  příčné  cestě 
kolem lesáckého krmelce a jste u bývalé „Čapkovy 
studánky“,  nyní  Sluneční.  Sluneční  proto,  že 
kousek  od  ní  je  Sluneční  kříž.  Pohledem  na 
Jizerské  severní  úbočí  a  panoráma  hor  se 
rozloučíte  se  studánkou  a  sejdete  dolů  starou 
cestou  k Mysliveckému  zátiší.  Zde  s  rodinou 

poobědváte, a vy, kteří jste zdaleka, máte kousek 
na vlakovou zastávku Luh. 
Celá  tato  výletní  trasa  po  raspenavských 
studánkách je  dlouhá  zhruba  pět  kilometrů.  Je 
tedy vhodná i pro rodinu s malými dětmi. 

Příjemné  zážitky  z přírody  a  ochutnávky 
čisté  vody  vám přejí  Láďa  Ponc,  Herbert  Vancl, 
Petr Mussil a autor článku František Čermák. 

Raspenavský zpravodaj 2/2014                     www.raspenava.cz 13

NOVUS nabízí

Pozvánka na výlet



Koncem  února  jsme  oslavili  Masopust. 
Napekli  jsme společně slané i  sladké koláčky, 
vyzdobili  si  třídu  a  převlékli  se  do  různých 
masek. Tančili jsme, skotačili, dováděli a zpívali 
a hlavně jsme se vžili do jedné z tradic našich 
prababiček.

Další naší, už zažitou tradicí, je vyhánění 
Babice Zimnice. Počasí nám přálo hned 1. jarní 
den, a tak jsme ji společnými silami poslali po 
řece pryč. 

Během  jara  nás  přijelo  rozveselit 
divadélko  Matýsek  s pohádkou  O  kominíčku 
Josífkovi. Dále nás s pohádkou Karneval zvířat 
 potěšila  paní  Čemusová  a  ekologickým 
představením obohatila paní Enochová.

Velikonoční  soutěže  „O  nejkrásnější 
velikonoční výrobek“ se letos zúčastnilo na 45 
výrobků.  Vystavili  jsme  si  je  v šatně  na 
lavičkách,  aby  se  dětem  dobře  hodnotilo. 
Zároveň jsme měli hezky vyzdobenou školku a 
rodiče mohli obdivovat výrobky ostatních. 

Nejvíce se líbily výrobky voňavé a sladké. 
Na 3.  místě se umístil  velikonoční  dort  Jiříka 
Horáčka,  na  2.  místě  beránci  Majdalenky 
Strakové a na 1. místě obří marschmalounové 
vejce  Denisky  Rýdzi.  Gratulujeme  a  rodičům 
děkujeme za spolupráci.

Brzy po velikonocích  jsme chystali další 
akci  a  to  Pálení  Čarodějnic  na  zahradě  MŠ. 
Čarodějku  vyrobily  a  vyzdobily  děti  ze  třídy 
Žabiček za pomoci paní učitelek, a tak jsme ji 
s velkou slávou upálili.  Soutěže a překonávání 
překážek  už  k této  akci  patří  stejně  jako 
opékání buřtíků. 

Svátek  maminek  jsme  prozatím  oslavili 
jen  se  Sdružením  důchodců  na  jejich 
pravidelném  dýchánku  malým  vystoupením 
s flétničkami  a  pohádkou  O  Budulínkovi. 
V Mateřské  škole  oslavíme  svátek  matek  a 
zároveň Den otců první týden v červnu. Máme 
připravena  malá  vystoupení  a  dárečky  pro 

maminky i tatínky. 
Asociace poskytovatelů sociálních služeb 

ČR  ve  spolupráci  s  Ministerstvem  práce  a 
sociálních  věcí  ČR,  Ministerstvem  školství, 
mládeže  a  tělovýchovy,  Radou  seniorů  ČR  a 
Svazem  měst  a  obcí  ČR  vyhlásilo  5.  ročník 
soutěže  Šťastné  stáří.  Určitě  se  této  soutěže 
zúčastníme  a  opět  si  s našimi  důchodci 

uspořádáme  malou  výstavu  školního  kola. 
Vyhodnocení necháme na odborné porotě z řad 
seniorů.  Kdo  jiný  by  mohl  být  v tomto 
kompetentní  než  naši  důchodci?  Tímto  opět 
stmelíme naše vztahy, ukážeme, co dovedeme a 
uděláme si navzájem radost.

Účastnili  jsme  se  v letošním  roce  již 
několika  výtvarných  soutěží  a  úspěchy  se 
dostavily.  Např.  v soutěži  Školka  plná  dětí 
vyhlašovanou  Katedrou  výtvarné  kultury 
Univerzity  v Hradci  Králové  se  podělili  o 
1. místo Tomášek Fúska a Deniska Rýdzi. Oba 
přijali  pozvání  na  výstavu  děl  a  přivezli  si 
nezapomenutelné zážitky i pěkné ceny. 

Krásné léto plné sluníčka, teplých dní a 
odpočinku  přeje  za  všechny  z MŠ  Vendula 
Davidová
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Ze života školky
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Lužečtí hasiči zvou...



Raspenavský zpravodaj 2/2014                        www.raspenava.cz                                                       16

Město Raspenava zve...
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